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Wstêp

Lasy zajmuj¹ oko³o 29% powierzchni Polski. Ponad 78% ich area³u jest w³asno�ci¹ skar-
bu pañstwa w zarz¹dzie Pañstwowego Gospodarstwa Le�nego Lasy Pañstwowe (PGL LP).
Gospodarka na tym terenie prowadzona jest w zrównowa¿ony i uporz¹dkowany sposób,
zapewniaj¹cy utrzymanie wielko�ci pozyskania na takim poziomie, by mo¿liwy by³ sta³y
przyrost masy drzewnej, a las móg³ spe³niaæ inne, pozaprodukcyjne funkcje. Gospodarowa-
nie powierzchni¹ 7 180 000 ha. wymaga dobrej organizacji i planowania. Wszelkie dzia³ania
prowadzone na tym terenie musz¹ byæ zgodne z planem urz¹dzania gospodarstwa le�nego �
inwentaryzacj¹ przeprowadzan¹ co dziesiêæ lat. Dokument ten sk³ada siê z czê�ci opisowej i
geometrycznej. Czê�æ geometryczn¹ stanowi¹ mapy tematyczne w ró¿nych skalach. W
przesz³o�ci mapy mia³y postaæ analogow¹, a ich aktualno�æ zgodna by³a z rzeczywisto�ci¹
na moment ukoñczenia prac urz¹dzeniowych. Nie wprowadzano jakichkolwiek poprawek
do geometrii materia³ów kartograficznych po ich ukoñczeniu. Tak wiêc, przez okres 10 lat
pomiêdzy kolejnymi inwentaryzacjami, praca le�ników odbywa³a siê z wykorzystaniem nie-
aktualnych map, co czêsto przysparza³o im wielu problemów. Obecnie w wielu nadle�nic-
twach u¿ytkowana ju¿ jest le�na mapa numeryczna (LMN).

Standard le�nej mapy numerycznej

Od 23 sierpnia 2001 roku obowi¹zuje w Lasach Pañstwowych Standard le�nej mapy
numerycznej. Standard definiuje rodzaj i format warstw wchodz¹cych w sk³ad LMN oraz
ich wzajemne relacje topologiczne. Prace nad standardem LMN obejmowa³y: 1) sformu³o-
wanie g³ównych za³o¿eñ, 2) przeprowadzenie programu pilota¿owego w nadle�nictwie Z³o-
tów, 3)  okre�lenie ostatecznej wersji standardu (Konieczny, 2001).
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Standard LMN podlega³ okresowym aktualizacjom. Du¿¹ rolê w rozwoju standardu ode-
gra³a ankieta, któr¹ objêto wszystkie poziomy organizacyjne PGL LP, a której wyniki obrazo-
wa³y potrzeby, jakie system informacji przestrzennej powinien spe³niaæ i w jakim kierunku
powinien siê rozwijaæ (Mozgawa, 2004). Ostatnia aktualizacja standardu wprowadzona zo-
sta³a zarz¹dzeniem nr 34 z dnia 20 kwietnia 2005 roku Dyrektora Generalnego Lasów Pañ-
stwowych. Dotyczy³a ona g³ównie wykonawców map numerycznych, gdy¿ zmieniono struk-
turê niektórych warstw przekazywanych do nadle�nictw.

Na dzieñ 6 pa�dziernika 2006 roku oko³o 350 nadle�nictw, z ³¹cznej liczby 431, posiada³o w
pe³ni funkcjonuj¹c¹ LMN (rys. 1). Wraz z pojawieniem siê map numerycznych otworzy³y siê
nowe mo¿liwo�ci ich wykorzystania, takie jak analizy sieciowe czy modelowanie przestrzenne.

Rys. 1. Stan wdro¿enia LMN w PGL LP na dzieñ 05.10.2005 (�ród³o: http://www.pila.lasy.gov.pl/
strony1/i/23000.php)
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Aktualizacja le�nej mapy numerycznej

Utworzenie mapy numerycznej to tylko pocz¹tek. Podstawowe, wrêcz kluczowe zna-
czenie ma jej bie¿¹ca aktualizacja. Tymczasem okaza³o siê, ¿e nie wszystkie nadle�nictwa
bie¿¹c¹ aktualizacjê LMN wykonuj¹. Jest to dla nich nowe zadanie, z którym sobie nie radz¹.
Nieaktualna LMN bêdzie przysparza³a le�nikom nie mniej problemów co wcze�niej nieaktual-
na mapa analogowa. Absolutnie niezrozumia³ym wydaje siê posiadanie systemu informacji
przestrzennej, bez aktualnej bazy danych i prawid³owej geometrii obiektów. Bior¹c pod uwa-
gê koszt stworzenia LMN, zaniechanie jej aktualizacji nale¿y uznaæ za przejaw niegospodar-
no�ci w³a�cicieli mapy. Aby zapobiec w przysz³o�ci zaistnia³ej sytuacji, zdecydowano siê na
przeprowadzenie w nadle�nictwach ankiety.

Ankieta

Celem krótkiej ankiety by³o poznanie opinii u¿ytkowników LMN w nadle�nictwach na
temat sposobu i terminu aktualizacji mapy (Stereñczak, 2006). Ankieta obejmowa³a 5 pytañ,
na które nale¿a³o wybraæ jedn¹ z kilku zaproponowanych odpowiedzi oraz umo¿liwia³a przed-
stawienie dodatkowych uwag (rys. 2).

Ankieta zosta³a rozes³ana poczt¹ elektroniczn¹ w koñcu pa�dziernika 2005 roku. Adresy
jednostek LP uzyskano z Centrum Edukacji Przyrodniczo-Le�nej w Rogowie. Ankieta umiesz-
czona zosta³a bezpo�rednio w tre�ci listu elektronicznego, by u³atwiæ w ten sposób jej wy-
pe³nienie. Okaza³o siê to trafnym rozwi¹zaniem, gdy¿ 114 nadle�nictw posiadaj¹cych w tam-
tym czasie mapy numeryczne (ok. 65%), nades³a³o wype³nione ankiety zwrotn¹ poczt¹ elek-
troniczn¹. Ze wszystkich nades³anych ankiet dwóch nie mo¿na by³o odczytaæ, a dwie prze-
s³a³y nadle�nictwa nie posiadaj¹ce jeszcze LMN. Za ciekawostkê mo¿na uznaæ fakt przys³a-
nia dwóch odpowiedzi na list elektroniczny zwyk³¹ poczt¹.

Ostatecznie przeanalizowano 112 odpowiedzi na ankietê. Zdarza³o siê, ¿e respondenci nie
odpowiadali na wszystkie pytania. Dlatego suma odpowiedzi na poszczególne pytania jest ró¿na.

Wyniki ankiety

Na piêæ pytañ ankiety uzyskano nastêpuj¹ce odpowiedzi:
1. Kto powinien przeprowadzaæ aktualizacjê LMN? Ogó³em 112 odpowiedzi; jednostka

LP � 73 (65%); BULGL � 32 (29%); firma prywatna � 7 (6%).
2. Jak czêsto aktualizacja powinna byæ przeprowadzana? Ogó³em 110 odpowiedzi; raz

w roku � 98 (89%); co 2 lub 5 lat � 6 (5,5%); od razu po zaistnieniu zdarzenia w terenie
� 6 (5,5%). Odpowied� co 2 lub 5 lat, to faktycznie zgoda na posiadanie nieaktualnego
systemu informacji przestrzennej.

3. Zak³adaj¹c, ze jednostka Lasów Pañstwowych bêdzie przeprowadzaæ aktualizacjê,
powinna ni¹ byæ: GDLP � 0; rdLP � 34 (31%); nadle�nictwo � 75 (69%); ogó³em 109
odpowiedzi.

4. Na jakim poziomie organizacyjnym powinna znajdowaæ siê komórka ds. aktuaali-
zacji LMN? Ogó³em 108 odpowiedzi; rdLP � 94 (87%); GDLP � 6 (5,5%);  nadle�nictwo
� 8 (7,5%).

5. Czy w nadle�nictwie powinno byæ osobne stanowisko specjalisty ds. SIP? Ogó³em
109 odpowiedzi; tak � 59 (53%); nie � 52 (47%). W tym wypadku zdania by³y najbardziej
podzielone.
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Rys. 2. Wzór ankiety rozes³anej do nadle�nictw



189Aktualizacja le�nej mapy numerycznej w opiniach jej u¿ytkowników

W specjalnej rubryce przeznaczonej na dodatkowe uwagi znalaz³o siê w sumie 35 ró¿-
nych spostrze¿eñ i opinii. Poni¿ej przedstawiono kilka z nich:
m W sprawie jednostki, która mia³aby aktualizowaæ mapê numeryczn¹ wiêkszo�æ osób

stwierdzi³a, i¿ Lasy Pañstwowe mog¹ same podo³aæ temu zadaniu, je�li nie teraz to
na pewno w nied³ugiej przysz³o�ci. Czê�æ respondentów uwa¿a³a tylko firmy komer-
cyjne za w³a�ciwe do wykonania tych prac. Opinie takie mog³y wynikaæ np.: z do-
brej wspó³pracy z firmami z zewn¹trz lub z ma³ego do�wiadczenia w pracy z map¹
numeryczn¹ i sprzêtem pomiarowym. Zgodnie jednak twierdzono, i¿ czynno�ci te
powinny byæwykonane poprawnie i w miarê mo¿liwo�ci szybko po zaistnia³ym zda-
rzeniu gospodarczym.

m Pada³y g³osy, i¿ na dzieñ dzisiejszy nadle�nictwa nie s¹ merytorycznie gotowe do
przeprowadzania aktualizacji map samodzielnie z powodu braku specjalistów lub opro-
gramowania. Stwarzanie dodatkowego miejsca pracy nie rozwi¹¿e wiêc problemu, a
stosowana obecnie praktyka dodawania obowi¹zków pracownikom zatrudnionym na
innych stanowiskach powoduje konflikty.

m Aktualizacja na poziomie nadle�nictwa musia³aby byæ kontrolowana. Poza tym, prze-
prowadzenie jej w sposób poprawny wi¹¿e siê z posiadaniem du¿ej wiedzy meryto-
rycznej i wyposa¿eniem w zaawansowane oprogramowanie i sprzêt. St¹d wiele g³o-
sów za stworzeniem takiej komórki do aktualizacji w rdLP. Ju¿ teraz, w dyrekcjach
regionalnych, zatrudnieni s¹ wysokiej klasy specjali�ci � regionalni instruktorzy SIP,
którzy przeprowadzaj¹ szkolenia na terenie dyrekcji. Mog¹ oni staæ siê czê�ci¹ zespo-
³u zajmuj¹cego siê szerzej tematem wykorzystania mapy numerycznej i jej aktualizacji.

m Zwrócono uwagê na  brak regulacji prawnych w aspekcie w³asno�ci posiadanych
gruntów i zapisanych w systemie powierzchni pododdzia³ów. Szczególny, nacisk po-
³o¿ony zosta³ na problem warto�ci pól powierzchni wydzieleñ, ró¿ni¹cej siê czêsto od
zapisów w tabelach Systemu Informatycznego Lasów Pañstwowych (SILP1).

m Niektóre osoby sygnalizowa³y problem braku odbiorników GPS w nadle�nictwie, które
ich zdaniem by³yby bardzo pomocne nie tylko w aktualizacji, ale w codziennych czyn-
no�ciach gospodarczych.

m Pada³y g³osy o potrzebie pe³nego dostêpu do SIP-u wszystkich pracowników nadle-
�nictwa. By³oby to oczywi�cie sytuacj¹ idealn¹, gdyby ka¿dy pracownik w trakcie
wype³niania swoich obowi¹zków s³u¿bowych chcia³, móg³ i by³ w stanie wykorzy-
staæ istniej¹c¹ mapê numeryczn¹. Jednak na dzieñ dzisiejszy poziom wiedzy i umiejêt-
no�ci osób pracuj¹cych w nadle�nictwach jest jeszcze niewystarczaj¹cy.

m Pracownicy nadle�nictw zwracali uwagê na zbyt ma³¹ liczbê kursów lub zbyt ogólny
charakter tych, które siê odby³y. Z kolei instruktorzy regionalni SIP chwalili poziom i
czêstotliwo�æ szkoleñ, w których uczestnicz¹ �rednio 2 razy w roku.

m Przegl¹darki le�nej mapy numerycznej oceniane s¹ pozytywnie (Frydel, Ok³a, 2001).
Pozostaje jedynie problem z ich sprawniejszym wdra¿aniem, gdy¿ opó�nienia znie-
chêcaj¹ u¿ytkowników do pe³niejszego wykorzystania map numerycznych.

m Zg³oszono uwagi dotycz¹ce niedopracowania pewnych rozwi¹zañ na etapie wdra¿a-
nia le�nej mapy numerycznej w Lasach Pañstwowych. Uchybienia te spowodowa³y,

1System Informatyczny Lasów Pañstwowy (SILP) � jest to stworzony w 1997 roku system (w obrêbie
którego pracuj¹ modu³y obejmuj¹ce gospodarkê le�n¹, towarow¹, dzia³ marketingu, ksiêgowo�æ, infrastruktu-
rê � czyli modu³y bazy danych), który wspomaga zarz¹dzanie ca³o�ci¹ gospodarki w PGL LP. Jego zalet¹ jest
to, ¿e posiada aktualn¹ i bogat¹ informacjê na temat ka¿dego fragmentu lasu (wydzielenia).
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¿e wiele nadle�nictw boryka siê z tymi samymi problemami. Zdaniem respondentów
ju¿ na pocz¹tku powinno dokonaæ siê rozwi¹zañ systemowych i przes³aæ do nadle-
�nictwa gotowe i sprawdzone wzorce postêpowania. Dodaæ jednak nale¿y, ¿e ca³y
czas w Lasach Pañstwowych prowadzone s¹ prace zmierzaj¹ce do poprawy wcze-
�niejszych b³êdów wiêc sytuacji problematycznych jest coraz mniej.

Ostatnim punktem ankiety, który wype³ni³o 106 osób, by³a pro�ba o podanie stanowiska
respondenta. Okaza³o siê, ¿e w ankiecie uczestniczy³y osoby zajmuj¹ce 11 ró¿nych stano-
wisk, tj.: 1) instruktor regionalny SIP � 2 osoby, 2) nadle�niczy � 4, 3) zastêpca nadle�nicze-
go � 17, 4) in¿ynier nadzoru � 8, 5) administrator SIP/SILP � 7, 6) sekretarz � 2, 7) kierow-
nik dzia³u administracji � 1, 8) specjalista SL � 52, 9) referent � 3, 10) instruktor techniczny
� 7, 11) podle�niczy � 3 osoby.

Szczególne cennym by³ udzia³ w ankiecie dwóch instruktorów regionalnych SIP, których
rzeczowe uwagi, porusza³y problemy nie tylko zwi¹zane z aktualizacj¹ LMN na poziomie
nadle�nictwa, ale tak¿e na wy¿szych szczeblach organizacji. Z ³¹cznej liczby 52 pracowni-
ków s³u¿by le�nej 18 osób by³o specjalistami ds. zagospodarowania lasu i stanu posiadania.
W wiêkszo�ci nadle�nictw osoby zatrudnione na tych stanowiskach by³y jednocze�nie admi-
nistratorami le�nych map numerycznych.

Wnioski

Wyniki przeprowadzonej ankiety pozwalaj¹ na sformu³owanie poni¿szych wniosków:
1. Szkolenia prowadzone w LP osi¹gnê³y swój cel. Respondenci rozumiej¹ potrzebê aktuali-

zacji LMN w aspekcie przydatno�ci i funkcjonalno�ci systemu informacji przestrzennej
w nadle�nictwie.

2. Istnieje zainteresowanie dalszym pog³êbianiem wiedzy na temat mo¿liwo�ci wykorzysta-
nia SIP w codziennej pracy administracji Lasów Pañstwowych.

3. Aktualizacja powinna pozostaæ w gestii Lasów Pañstwowych.
4. Wystêpuje pewna sprzeczno�æ, polegaj¹ca na tym, ¿e wiêkszo�æ respondentów (ok.70%)

opowiada siê za na³o¿eniem na nadle�nictwa obowi¹zku przeprowadzania aktualizacji,
podczas gdy jednocze�nie zdecydowanie mniejsza ich liczba (poni¿ej 50%) jest za utwo-
rzeniem w nadle�nictwie dodatkowego stanowiska specjalisty ds. systemu informacji
przestrzennej.

Rozmowy z pracownikami nadle�nictw pokazuj¹, i¿ do w³a�ciwego i pe³nego wykorzy-
stania mapy numerycznej jeszcze daleka droga. Po pierwsze administratorzy SIP-u nie posia-
daj¹ du¿ych mo¿liwo�ci dzia³ania albo z powodu braku oprogramowania albo, du¿o czê�ciej,
z braku czasu. Sami nadle�niczowie nie zawsze �wiadomi s¹ olbrzymich mo¿liwo�ci posia-
danego systemu informacji przestrzennej. Dochodzi nawet do trywialnych sytuacji chowa-
nia p³yt z mapami numerycznymi do szuflad, by �przypadkiem czego� nie zepsuæ�.

Wa¿nym problemem jest aktualizacja, która nadal nie doczeka³a siê formalnych decyzji
kierownictwa Lasów Pañstwowych. Prezentowany w odpowiedziach na ankietê pogl¹d mo¿na
ogólnie przedstawiæ nastêpuj¹co: W rdLP znajduje siê komórka zajmuj¹ca siê uzupe³nianiem
i aktualizacj¹ map. Jest to zespó³ 2�3 do�wiadczonych osób, których praca zastêpuje czyn-
no�ci wykonywane obecnie przez firmy komercyjne. W nadle�nictwie jest jedna osoba,
która oprócz pewnego zakresu wykonywanych obowi¹zków dodatkowo inwentaryzuje no-
wopowsta³e obiekty w terenie i przesy³a wyniki pomiarów do rdLP. Po ich umieszczeniu na
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w³a�ciwej warstwie, z rdLP wracaj¹ one do nadle�nictwa. Aktualizacja taka na pewno wy-
konana by³aby rzetelnie, bo przez ludzi dok³adnie znaj¹cych teren, poza tym zatrzyma³aby
pewn¹ sumê pieniêdzy w Lasach Pañstwowych.

Podsumowanie

III Konferencja �System Informacji Przestrzennej w Lasach Pañstwowych�, która od-
by³a siê w Rogowie, we wrze�niu 2007 r., pokaza³a, ¿e proces wdra¿ania LMN w nadle�nic-
twach jest kontynuowany. Kilka lat istnienia SIP zaowocowa³o tym, ¿e to pracownicy tere-
nowi wymieniaj¹ w³asne do�wiadczenia i przekonuj¹ siê nawzajem do mo¿liwo�ci szerokie-
go wykorzystania le�nej mapy numerycznej (Kosiñska, 2006; Stankiewicz, Wi�niewska, 2006;
Tomalski, 2006; Zieliñski, 2006). Mo¿na równie¿ zauwa¿yæ inicjatywy maj¹ce na celu roz-
wi¹zanie problemu aktualizacji przy pomocy technologii GPS (Napiera³a, 2006; Prengel, 2006)
i ortofotomapy (Tomalski, 2006). Praktyczne dzia³ania oraz badania w O�rodku Rozwojo-
wo-Wdro¿eniowym Lasów Pañstwowych w Bedoniu odzwierciedlaj¹ zainteresowanie tym
tematem administracji Lasów Pañstwowych.

Obecnie aktualizacja LMN wykonywana jest przez firmy komercyjnie, z regu³y przy po-
mocy technologii GPS, z wykorzystaniem ró¿nego sprzêtu i metod pomiarowych. Nadle-
�nictwo przesy³a schematyczne szkice nowo powsta³ych obiektów, a firma komercyjna po
ich skalibrowaniu i wektoryzacji, dokonuj¹ aktualizacji warstw mapy numerycznej. Chocia¿
z roku na rok przybywa absolwentów wydzia³ów le�nych po specjalizacjach zwi¹zanych z
geomatyk¹ oraz nieprzerwanie prowadzone s¹ szkolenia w Lasach Pañstwowych (Kostka,
Wisiñski, 2001; Królicki, 2001) jest to wci¹¿ za ma³o by jednostki LP mog³y wykonywaæ
aktualizacjê map samodzielnie. Firmy komercyjne, wyspecjalizowane w tego typu pracach,
oferuj¹ wysoki poziom us³ug. Odpowiednia kontrola prowadzona przez specjalistów SIP z
LP wp³ywa pozytywnie na jako�æ opracowañ. Na dzieñ dzisiejszy panuj¹ca sytuacja na ryn-
ku jest w³a�ciwym rozwi¹zaniem, które wcale nie musi siê zmieniæ.

Istotnym wnioskiem p³yn¹cym z przeprowadzonej ankiety jest nies³abn¹ce zainteresowa-
nie problemami wykorzystania i aktualizacji le�nej mapy numerycznej w�ród jej u¿ytkowni-
ków. Wszelkie dzia³ania w przysz³o�ci powinny zapewniæ podnoszenie jako�ci i utrzymanie
wysokiej sprawno�ci le�nego SIP. Nale¿y s¹dziæ, ¿e cel ten bêdzie mo¿liwy do osi¹gniêcia
m.in. dziêki nowym technologiom pozyskiwania danych, wprowadzanym do praktyki le�nej.
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Summary

The aim of this paper is to present results of a survey conducted as a part of master�s thesis concerning
forest digital map updating.
It was expected that the questionnaire will show what people from State Forests think about updating
digital maps. 112 questionnaires were analyzed. A majority of the respondents expect the forest digital
map updating shall be carried out by appropriate State Forest unit at least once a year. More than 50%
respondents support an idea of creating a GIS specialist position in each forest district.
The main positive finding is that the State Forest employees want to get more knowledge about the
utilization and updating of forest digital maps.
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